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 ملخص البحث : 

إن الؼواطد الػؼفقة كاكت، وما تزال هي الجاكب الحي في إثراء الػؼه 

الإسلامي وأحؽامه، في حػاضفا طؾى إقامة العدل، وحػظ الأكػس، 

والحؼوق، والأموال، ومن الأحؽام التي اهتؿت بها الؼواطد الػؼفقة: الـفي 

مـه بالوسائل طن الضرر، والحرص طؾى دفعه قبل وقوطه، والوقاية 

الؿشروطة، وقد جاء هذا البحث لؾتلكقد طؾى حرمة الضرر، وبقان كقػقة 

دفعه بؼدر الإمؽان، وتطبقق الؼاطدة طؾى الؿسائل الطبقة، والإجراءات 

 الوقائقة.

مؼدمة، وثلاثة مباحث: الؿبحث الأول: تؿفقد، ووالبحث يحتوي طؾى    

ثة مطالب: الأول: تعريف الضرر: تعريػه، وأقسامه، وقواطده، وفقه ثلا

الضرر لغة واصطلاحاً، الثاني: أقسام الضرر، الثالث: قواطد الضرر، 

والؿبحث الثاني: قاطدة الضرر يدفع بؼدر الإمؽان: تعريػفا، وألػاظ 

ورودها، وأهؿقتفا، وأركانها وشروصفا، وأدلة الؼاطدة وما يشفد لفا من 

دة الضرر يدفع بؼدر الأصول، وفقه خؿسة مطالب: الأول: تعريف قاط
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الإمؽان، والثاني: أهؿقة الؼاطدة، وكقػقة دفع الضرر بؼدر الإمؽان، والثالث: 

ألػاظ ورود الؼاطدة، والرابع: أركان الؼاطدة، وشروصفا، والخامس: أدلة 

الؼاطدة وما يشفد لفا من الأصول، والؿبحث الثالث: التطبقؼات الػؼفقة 

طؾى الؿسائل الطبقة والإجراءات الوقائقة، لؼاطدة الضرر يدفع بؼدر الإمؽان 

وفقه مطؾبان: الأول: من تطبقؼات الؼاطدة في الؿسائل الطبقة، والثاني: تطبقق 

الؼاطدة طؾى الإجراءات الوقائقة لدفع الضرر طـد اكتشار الأوبئة، وخاتؿة 

 تحتوي طؾى أهم الـتائج والتوصقات.

الإمؽان، تطبقؼات، مسائل قاطدة، دفع الضرر، قدر الكلمات المفتاحية: 

 صبقة، إجراءات وقائقة.
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Abstract :  

Jurisprudence rules has been and still the most vital side for 
enriching Islamic jurisprudence along with its rules, with the purpose 
of keeping justice, lives, rights, and properties. Among the 
jurisprudence rules: prohibiting causing harms and preventing them 
from the first place with legal means. This paper confirms the 
prohibition of causing harms as taboo, and showing how to prevent 
harms as much as possible, and applying this rule on medical issues 
and prevention measure.  

This current paper includes an introduction, preamble, and three 
main topics: first topic titled: Harm, definition, sections, rules. This 
topic includes three sub-topics: first: definition of harm; second: types 
of harm; third: rules of harm. The second topic titled: the rule of 
preventing harm: definition, texts cited, importance, pillars and 
conditions, proofs of the rules and cited original texts. This includes 
five sub-topics: first: definition of the rule “preventing harms as much 
as possible”; second: significance of the rule, and how to prevent 
harms from the first place as much as possible; third, texted cited for 
the rule; fourth: pillars and conditions of the rule; firth: proofs of the 
rules and cited original texts. Third topic titled: jurisprudence 
applications for the rule “preventing harms as much as possible” in 
medical issues. This includes two main sub-topics; first: applications 
of the rule in medical issues. Second: application of the rule in 
preventive measures to prevent the harm from the first place in case 
of spreading pandemics. Then, a conclusion including key results and 
recommendations.  
 
Key words : Rule, harm prevention, as much as possible, 
applications, medical issues, preventive measures.  

 

mailto:malshemrani@ksu.edu.sa

